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کوتاه اقتصادی

* عملیات کابل برگردان با هدف توسعه شبکه کابل در مرکز مخابرات 
شــهید لطیفی از تاریخ 27 مردادماه آغاز می شــود.به گزارش روابط 
عمومی مخابرات منطقه تهران، با اجرای عملیات مذکور ارتباط تلفنی 
مشترکین در مرکز مخابرات شهید لطیفی با پیش شماره های 2675، 
2691، 2293 الی 2298 در محدوده خیابان های وفامنش، جوانشیر 

به مدت 72 ساعت با اختلال همراه است.
 * معاون مالیــات بر ارزش افزوده ســازمان مالیاتی گفت:  
۳ هزار شرکت صوری و کاغذی شناسایی شد.محمد مسیحی 
در گفت  وگو با فارس با بیان اینکه در جریان شفاف ســازی 
حاصله از اجرای این نظام مالیاتی در کشــور تاکنون بیش از 
۳000 شــرکت صوری و کاغذی شناسایی شده است، گفت:  
این شرکت ها ســال های متمادی نقش ناصوابی را در سطح 
کلان اقتصادی کشور از جمله حوزه بانکی، بورس کالا، نظام 
رتبه بندی شرکت ها و نظام مالیات بر درآمد را داشته اند. وی 
در پاسخ به این سؤال که بیشترین و کمترین مالیات بر ارزش 
افزوده توسط کدام گروه ها پرداخت می شود، خاطرنشان کرد: 
از ابتدای اجرای قانــون معادل 7۳ درصد از مبالغ مالیات بر 
ارزش افزوده وصولی مبتنی بر خوداظهاری بوده است و بخش 
اعظم درصد باقی مانده نیز از طریق تمکین و توافق با اداره امور 

مالیاتی وصول شده است.
* در ششــمین دوره آیین تقدیر از ســرآمدان روابط عمومي ایران، 
روابط عمومي همراه اول به عنوان تنها روابط عمومي سرآمد 7ستاره 
تندیــس زرین دریافت کرد. به گزارش اداره کل ارتباطات شــرکت 
ارتباطات ســیار ایران، در این همایش که با حمایت وزارت فرهنگ 
و ارشــاد اسلامی، سازمان ملی اســتاندارد و موسسه فرهنگی روابط 
عمومی آرمان برگزار شد، پس از ارزیابي روابط عمومي هاي برتر کشور 
بر اســاس مدل تعالي تخصصی شده EFQM در روابط عمومی شامل 
9 معیار بنیادین ســرآمدی و 81 شاخص فرعی، روابط عمومي هاي 
سرآمد در سه سطح زرین)کسب حداقل 7۰۰ امتیاز(، سیمین)کسب 
امتیاز بین 651 تا 7۰۰( و بلورین)کســب امتیاز بین 55۰ تا 65۰( 
معرفي شدند. پس از اعلام بیانیه هیئت داوران، روابط عمومي همراه 
اول که در ارزیابي هاي صورت گرفته بالاترین امتیاز ارزیابی این دوره 
)772 امتیاز( را کسب کرده بود، ضمن معرفي به عنوان روابط عمومي 
سرآمد )تثبیت سرآمدی(، تنها روابط عمومی کشور بود که تندیس 

زرین 7 ستاره دریافت کرد.
* رئیس کنفدراسیون صادرات به بیان آخرین وضعیت تجارت 
خارجی ایران در چهار ماهه ابتدایی امسال پرداخت و عنوان 
کرد که در این بازه زمانی واردات از صادرات پیشــی گرفته و 
تراز تجاری مــان در این مدت دو میلیارد و ۳00 میلیون دلار 
منفی بوده است. محمد لاهوتی در گفت وگو با ایسنا،   اظهار 
کرد:  مجموع تجارت خارجی مان بر اساس آنچه گمرک منتشر 
کرده است حدود 29/272 میلیارد دلار بوده که 15/8 میلیارد 
آن واردات بوده اســت که رشد حدود 2۴ درصدی داشته و 
میانگین قیمت آن 1۳99 دلار در هر تن بوده که از نظر ارزشی 
9 درصد رشد داشته اما از نظر وزنی 2۳/97 درصد رشد داشته 
است.وی افزود: صادرات مان 1۳/5 میلیارد دلار بوده است که 

متاسفانه 9/5 درصد رشد منفی داشته است

دبیر کمیســیون مبارزه با قاچاق کالا و ارز 
استان تهران می گوید با اتمام فاز اول شناسایی 
برندهای پوشــاک غیرمجاز در شهر تهران، از 
هفته آینــده برندهای فاقد مجوز که بر عرضه 
کالاهــای مجهول الهویه در قالب »برند« اصرار 

داشته باشند، پلمب خواهند شد.
علی اکبــر پوراحمدنژاد در گفت وگو با خبرگزاری 
تسنیم با  اشاره به ســاماندهی برندها در سطح شهر 
تهران اظهار داشت: طی هفته های اخیر نخستین فاز 
پالایش برندها و ساماندهی تابلوها در سطح شهر تهران 
انجام شد و اخطارهای قانونی به برندهای فاقد مجوز 
و کسبه ای که بدون داشتن مجوزهای لازم تابلوهای 

برندهای مطرح را نصب کرده بودند داده شد.

دبیر کمیســیون مبارزه با قاچاق کالا و ارز استان 
تهران با بیان اینکه در اجرای این طرح کســبه ای که 
مبادرت به اخذ مجوزهای قانونی در این بخش هستند 
برای ما محترم هستند، ادامه داد: با توجه به تکمیل فاز 
اول این طرح، طی هفته آینده فاز دوم آن به اجرا در 
خواهد آمد و کسبه ای که علی رغم اخطارهای قبلی، 
بر رفتار غیرقانونی خود مصر بوده و مبادرت به عرضه 
کالاهای مجهول الهویه در قالب برند بوده و خسارات 
زیــادی را به مردم وارد کرده و به نوعی کلاهبرداری 

می کنند، پلمب خواهند شد.
وی گفــت: در فاز اول اجــرای این طرح در یک 
ماه گذشــته، تابلوهای زیادی از برندهای فاقد مجوز 
جمع آوری و پوشــانده شــد و در فاز دوم این طرح با 

واحدهایی که نســبت به اخذ مجوزهای قانونی اقدام 
نکرده باشند برخورد می شود.

به گفته پوراحمدنژاد، 5۰ درصد واحدهای صنفی 
شناســایی شــده در فاز اول این طرح که اخطارهای 
لازم را گرفته اند به دنبال اخذ مجوزهای لازم هستند.

دبیر کمیســیون مبارزه با قاچاق کالا و ارز استان 
تهران، خاطرنشان کرد: اولویت ما در اجرای این طرح 
ساماندهی برندهای پوشــاک است و در مراحل بعد 
برندهای لوازم آرایشــی و بهداشــتی نیز ساماندهی 

خواهند شد.
به گزارش تســنیم، این طرح در مناطق بسیاری 
از شــهر تهران نیز به اجرا درآمده و واحدهای صنفی 
عرضه پوشاک برند در خیابان های شمال پایتخت را 

هم شامل می شود.
گفتنی اســت برنامه هایی کــه در جهت پالایش 
برندها و ساماندهی تابلوها در دست اقدام قرار گرفته 
اســت، ممکن است آثار مثبتی داشته باشد و شاید از 
ایــن پس تعداد مغازه هایی که بــا قیمت های گزاف، 
کالاهای معمولی را به نام نشــان های تجاری معروف 
به مردم می فروختند کاهش یابد، اما از ســوی دیگر 
ممکن اســت بازار کشور به طور رســمی در اختیار 
خارجی هــا قرار گیرد. بازار پوشــاک که پیش از این 
بــا طرح تعرفه ترجیحی بین ایران و ترکیه از واردات 
ارزان کالاهای ترکیه ای آسیب دیده، ممکن است این 
بار هم با رسمی شدن واردات نشان های تجاری خارجی 

دوباره آسیب ببیند.

در حالی محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه 
از ورود 11/8 میلیارد دلار »سرمایه خارجی« 
در دولت یازدهم خبر داده بود که بانک مرکزی 
در خبری اعــلام کرد: در دولت یازدهم 11/8 
میلیارد دلار »تسهیلات مالی خارجی« جذب 

شده است. 
هفته گذشــته در جریان بررسی برنامه وزرای 
پیشنهادی کابینه دولت دوازدهم در مجلس شورای 
اســلامی، محمد جواد ظریف وزیر پیشنهادی امور 
 خارجه در دفاع از عملکــرد دولت یازدهم از ورود
 11 میلیــارد و 8۰۰ میلیون دلار ســرمایه گذاری 

خارجی به کشور در طول دولت یازدهم خبرداد. 
اعلام جذب 11/8 میلیارد دلار سرمایه خارجی 

که با واقعیت همخوانی نداشت، مورد انتقاد رسانه ها 
قرار گرفت، چراکه این رقم، رقم »مصوب شــده« 
بوده و سرمایه گذاری »جذب شده« طبق گفته های 
سایر مسئولان دولتی و کنفرانس تجارت و توسعه 
سازمان ملل )آنکتاد( بسیار کمتر از این میزان بوده 
است. در همین راستا کیهان نیز در گزارشی که در 
روز پنجشنبه منتشر کرد نسبت به غلط بودن رقم 

مورد  اشاره ظریف، واکنش نشان داد. 
به گزارش تســنیم، در پی ایــن موضوع، بانک 
مرکزی با انتشار خبری اعلام کرد: »میزان جذب و 
تجهیز منابع مالی خارجی برای طرح های سرمایه ای 
در ایران در طول دولت یازدهم 11 میلیارد و 8۰۰ 
میلیون دلار اســت که در قالب 36 طرح در کشور 

اجرایی می شود و این مبلغ به منزله »تجهیز قطعی« 
منابع مالی خارجی بوده و جذب کامل تســهیلات 
به تدریــج و در طول دوره ســاخت پروژه ها انجام 

می شود.
در پی اعــلام آمار مربوط به تســهیلات مالی 
خارجی در کشور توسط وزیر امور خارجه در مجلس 
شورای اسلامی بر مبنای آمار بانک مرکزی و برداشت 
نادرست برخی رســانه ها به آگاهی می رساند، آمار 
اعلامی توسط آقای دکتر ظریف بیانگر میزان اخذ 
تسهیلات مالی خارجی برای تأمین مالی طرح های 
زیر بنایی و تولیدی کشور و عملیاتی شدن فرایند آن 

از طریق گشایش اعتبار اسنادی است.
بر این اســاس، معیار تهیــه این آمار نیز در هر 

ســه دولت نهم، دهم و یازدهم، یکسان و به میزان 
مبالغ اعتبارات اسنادی گشایش شده برای طرح ها و 

پروژه های مصوب دولتی و غیردولتی است.
این گزارش حاکی اســت، اعتبارات اســنادی 
گشایش شده برای طرح ها در دولت نهم در قالب 89 
طرح جمعاً به  مبلغ معادل دلاری 3/4 میلیارد، در 
دولت دهم با 29 طرح جمعاً به مبلغ معادل دلاری 
3/9 میلیــارد و در دولت یازدهم با 36 طرح جمعاً 

به مبلغ معادل دلاری 11/8 میلیارد بوده است.«
بهتر بود بانک مرکزی در این خبر به جای اینکه 
رسانه ها را به برداشت نادرست متهم کند، به اشتباه 
وزیــر امور خارجه در بیان آمار »تســهیلات مالی 

خارجی« به جای »سرمایه خارجی« اشاره می کرد.

معاون سابق بانک مرکزی با هشدار نسبت 
به وابستگی کشورمان به سوئیفت، از تلاش 
آمریکا برای به راه انداختن جنگ ســایبری 
مالی خبر داد و طراحی پول دیجیتال داخلی 
را به عنوان راهی برای مقابله با ســلطه دلار 

پیشنهاد کرد. 
به گزارش تســنیم، مینو کیانی راد در همایش 
تخصصــی اقتصاد دفاع، دفاع اقتصــادی و اقتصاد 
مقاومتــی با  اشــاره به تلاش فــراوان آمریکا برای 
جلوگیری از مبادلات ارزی و سوئیفت ایران در دوران 
تحریم ها اظهار داشت: آمریکا زمانی که متوجه رشد 
سوئیفت و مبادلات ارزی ایران شد تصمیم فوری بر 
طراحی ســاز و کاری برای متوقف کردن آن گرفت 

تا بتواند ایران را در بازار مالی منزوی کند.
معاون ســابق بانک مرکزی با  اشاره به تصویب 
مادر تحریمها در سال 2۰13 و ادامه دار بودن آن و 
امضا دوباره آن توســط ترامپ در سال جاری گفت: 

ما در برابر تحریم ها و سیاســتهای خصمانه آمریکا 
نمی بایست همیشه به حالت دفاعی و منفعلانه عمل 
کنیم بلکه نیاز اســت که در برابر تحریم ها فعال و 
واکنش گر بود تا بتوان بهترین پاسخ را به دشمن داد.

کیانی راد با تاکید بر اینکه هر عاملی که امنیت 
ملی آمریکا را به خطر بیاندازد مورد سوءقصد جنگ 
مالی آمریکا قــرار می گیرد، بیان کرد: تحریم مالی 
از نوع جنگهای محرمانه و پنهانی آمریکا اســت و 
اســتارت این نوع خاص جنگ زمانی آغاز شد که 
آمریکا به نوعی احســاس خطر از گسترش و نفوذ 
انقلاب اســلامی کرد و از همان ابتدا نیز فرماندهی 

این جنگ در دستان اسرائیل بود.
وی افزود: در دوران اعمال تحریم هر کشــوری 
که وابسته به سوئیفت باشد محکوم به نابودی است 
بنابراین می بایست تا حد امکان وابستگی خود را به 

دلار و سوئیفت تقلیل دهیم.
معاون سابق بانک مرکزی با تاکید بر طراحی پول 

دیجیتال داخلی برای مقابله با سلطه دلار و تبادلات 
مالی گفت: باید وابستگی به سوئیفت را هرچه بیشتر 
کم کنیم همان طور که در سال های گذشته این کار 
را کلید زدیم و در همان ســال ها چین نیز به تقلید 

از ما برای خود یک سوئیفت داخلی طراحی کرد.
کیانی راد با  اشاره به تحولات جهانی یک جنگ 
سایبری مالی جدید را از سوی آمریکا پیش بینی و 
اضافه کرد: جنگ سایبری مالی جدیدی در راه است.
دلارزدایی اقتصاد روسیه در حال سرعت 

گرفتن است
در همین راســتا، وزیر توسعه اقتصادی روسیه 
گفت: روبل، پول ملی روسیه باید مورد حمایت قرار 
گیرد زیرا یک »روند بزرگ به ســمت دلارزدایی« 

اقتصاد روسیه در حال گسترش است. 
طبــق این گزارش که از اســپوتنیک نیوز نقل 
شــده، ماکســیم اورشــکین، با تاکید بر ضرورت 
افزایــش نقش آفرینی روبل گفــت: یک روند قابل 

توجه »دلارزدایی« در درون اقتصاد روسیه مشاهده 
می شود.

صحبت ها در مورد کاهش وابســتگی روســیه 
به سیســتم های پرداخت پول آمریکا بعد از وضع 
تحریم های جدید دولت آمریکا علیه روسیه افزایش 
یافته است، چنانچه سرگی ریابکوف، معاون وزیر امور 
خارجه روسیه هم پیشتر گفته بود، کاهش وابستگی 
به نظام های پرداخت مالی آمریکا به »یک ضرورت 
تبدیل شده« و روسیه قصد دارد کار بیشتری در این 

خصوص انجام دهد.
در اوایل ماه جولای، روســای جمهور روسیه و 
چین توافق کردند که مشورت ها در زمینه استفاده 
گســترده تر از ارزهای ملی دو کشور در پرداخت ها 
و ســرمایه گذاری بین روسیه و چین را ادامه دهند. 
مذاکراتی نیز در زمینه اســتفاده از ارزهای ملی در 
مبادلات تجاری دوجانبه با کشورهای ایران، هند و 

ترکیه انجام گرفته است. 

از هفته آینده

برندهایپوشاکبدونمجوز»پلمب«میشوند

وزیر پیشین اقتصاد با  اشاره به توافق ایران 
با FATF  گفت: فردی که به نمایندگی از کشــور 
به این ســازمان بین المللی تعهد داد به دنبال 
خدمت به کشور بود اما تنها از منظر اقتصادی 
 به موضوع نگاه می کــرد و چالش های امنیتی 

دفاعی توافق با این سازمان را ندید.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، شمس الدین حسینی 
وزیر پیشــین اقتصــاد در همایش دفــاع اقتصادی، 
اقتصاد دفاع و اقتصاد مقاومتی که روز پنج شــنبه در 
مرکز تحقیقات دفاعی برگزار شد، با  اشاره به چالش 
سال گذشته کشــور در توافق با کارگروه اقدام مالی 
گفت: فردی که به نمایندگی از کشور به این سازمان 
بین المللــی تعهد داد به دنبال خدمت به کشــور بود 
امــا تنها از منظر اقتصادی بــه موضوع نگاه می کرد 
و موضوعی که به آن پرداخته نشــده بود چالش های 
ـ دفاعی توافق با این سازمان بین المللی بود. امنیتی ـ

وزیــر پیشــین اقتصاد تأکید کرد کــه امروز در 
خزانــه داری آمریــکا معاونت مبارزه با تروریســم و 
اطلاعات مالی فعالیت های گسترده ای در سطح جهان 

دارد، این درحالی است که وزارت اقتصاد ایران واحد 
اطلاعات مالی دارد اما بخشــی تحت عنوان مبارزه با 
تروریســم در این وزارتخانه وجود ندارد، این موضوع 
نشان می دهد که در حوزه دفاعی و امنیتی و اقتصادی 

نگاه یک پارچه ای در کشور وجود ندارد.
حسینی افزود: در دانشکده های اقتصادی ایران، 
موضوعاتی مانند دشمن اقتصادی و جنگ اقتصادی 
تدریس نمی شود اما در احکام و سیاست های بالادستی 

اقتصادی که از سوی رهبری ابلاغ شده صراحتاً به این 
موضوعات پرداخته شده است.

وی با تذکر این که هدف از تحریم های اقتصادی 
دشمن کاملاً امنیتی است، گفت: آمریکایی ها معتقدند 
جنگ نرم دیرتر جواب می دهد و جنگ سخت و نظامی 
هم پرهزینه اســت اما تحریم های اقتصادی بســیار 
کم هزینه بوده و با سرعت زیادی اثرگذار خواهد بود.

وزیر پیشین اقتصاد افزود: هرچند در سال های قبل 
از 2۰۰1 تنها 5 درصد تحریم های آمریکا موفقیت آمیز 
بوده اند اما بعد این ســال، از 22 مورد تحریم آمریکا 
9 مورد یا 41 درصــد تحریم های آنان موفقیت آمیز 

بوده است.
حسینی با بیان اینکه هرچند تحریم های اقتصادی 
به مهم ترین ابزارهای اعمال فشار آمریکایی ها تبدیل 
شــده است، اما این ابزار چالش هایی را نیز برای آنها 
ایجاد می کند،  گفــت: افزایش تحریم های اقتصادی 
باعث می شود که ریسک استفاده از دلار در مبادلات 
جهانــی دچار چالش شــده و ایــن چالش ها برای 
آمریکایی ها پرهزینه است. امروز چینی ها و روس ها 

به دنبال تغییر ســاختار اقتصاد بین الملل رفته اند و 
این موضوع برای مقامات آمریکایی به نگرانی جدی 

تبدیل شده است.
وی در پایان گفت که با ســتاد تدابیر ویژه ای که 
با یک دفتر و در هفته تنها دو ساعت تشکیل جلسه 
می دهــد نمی توان با ایپک )کمیتــه روابط عمومی 
آمریکا و اسرائیل( که 7۰۰ کارمند و دبیرخانه دائمی 

دارد، مقابله کرد.
وزیر سابق اقتصاد با بیان این که امروز اقتصاد در 
اســتراتژی های امنیت ملی اهمیت پیدا کرده است، 
گفت: حداقل برداشتی که می توان از اقتصاد مقاومتی 
داشت این است که ادبیات دفاع در نظریه پردازی های 
اقتصادی برجسته شده و اقتصاد مقاومتی دفاعی ترین 
متن اقتصادی اســت که تاکنون در کشور ابلاغ شده 

است.
حسینی متذکر شــد: با این فرض که ما اقتصاد 
مقاومتــی را پیاده کنیم امــا در الگوهای فرهنگی و 
سیاست خارجی راهبردی نداشته باشیم، قطعاً موضوع 

اقتصاد مقاومتی نیز به نتیجه نخواهد رسید.

 بانک مرکزی سخنان ظریف درباره میزان سرمایه گذاری خارجی را اصلاح کرد

معاون سابق بانک مرکزی پیشنهاد داد

طراحی پول دیجیتال داخلی برای مقابله با سلطه دلار

نایب رئیــس اتاق ایــران و چین گفت: 
وعده  هایی که از سوی بانک مرکزی در مورد 
تک نرخی کردن ارز داده می شود را نمی توان 

جدی گرفت.
مجیدرضا حریــری در گفت  وگو با خبرگزاری 
فارس با بیــان اینکه در اوایــل دولت یازدهم هم 
وعده تک نرخی کردن ارز شــنیده شد، اظهار کرد 
بنابراین اکنون و در آستانه تشکیل کابینه دوازدهم 
هم وعده هایی که از ســوی بانک مرکزی در مورد 
تک نرخی کــردن ارز داده می شــود را نمی  توان 

جدی گرفت.
وی با بیان اینکــه بزرگترین عرضه کننده ارز 
در بازارها و بزرگترین مصرف کننده آن دولتی ها و 
خصولتی ها هستند، افزود: قیمت ارز با شرایط بازار 
تعیین نمی شود تا تک نرخی شود. یکی از الزامات 

تک نرخی کردن ارز داشتن منابع کافی است تا در 
صورت تک نرخی شدن بتوان جواب شوک هایی که 

به بازار وارد می شود را داد.
نایــب رئیس اتاق بازرگانی ایران و چین با بیان 
اینکه دچار خروج و فرار ســرمایه از کشور هستیم، 
گفت: تا زمانی که این گونه مســائل را حل نکنیم 

سیاست تک نرخی کردن ارز قابل اجرا نیست.
حریری با بیان اینکه سیاست تک نرخی کردن ارز 
با توجه به اینکه ارز در انحصار دولت و شرکت های 
شبه دولتی است فعلا امکان پذیر نیست، گفت: اما 
می شود قدم هایی را در راستای آن برداشت و اولین 

گام توقف ارز ارزان قیمت برای واردات است.
وی با اشاره به عدم تحقق وعده ها در رابطه با تک 
نرخی شدن ارز خاطرنشان کرد: این موضوع ناشی از 
آن است که اقتصاد ما آزاد، رقابتی و شفاف نیست.

نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران و چین:

وعده های تک نرخی کردن ارز را نمی شود جدی گرفت

رئیس  اتاق اصناف ایران گفت: حذف درج قیمت فقط در 
کارخانه است و واحدهای صنفی همچنان ملزم به نصب برچسب 

قیمت هستند.
علی فاضلی با  اشاره به اینکه ابلاغیه وزیر صنعت، معدن و تجارت در 
مورد حذف قیمت کالا از روی برخی اقلام خوراکی فقط برای شیرینی 
و شکلات است، افزود: براساس قانون نظام صنفی درج قیمت کالا در 
واحدهای صنفی الزامی بوده و کنترل بازار از سوی بازرسان براساس 

این قانون انجام می شود.
رئیس اتاق اصناف ایران افزود: حذف درج قیمت فقط درکارخانه 
است و واحدهای صنفی همچنان ملزم به نصب برچسب قیمت هستند.

وی با اشاره به اینکه وزیر صنعت می تواند فقط حذف درج قیمت 
از کارخانه را اعلام کند، گفت: براساس این دستورالعمل درج قیمت 

تمام شده کالا از سوی کارخانه حذف خواهد شد.
رئیس اتاق اصناف ایران با بیان اینکه در نشســت مشترک با وزیر 
صنعت، معدن و تجارت نواقص این دستورالعمل بررسی و رفع خواهد 
شد، افزود: برای جلوگیری از گران فروشی و سوء استفاده در واحدهای 
صنفی، قیمت تمام شده کالای صنعتی در فاکتور فروش حتما لحاظ 

می شود و سازمان تعزیرات آن را بررسی خواهد کرد.

معاون وزیر ســابق اقتصاد گفت: درحالی که سازمان 
تجارت جهانی در ظاهر برای جلوگیری از تسلط آمریکا بر 
تجارت جهانی به وجود آمد اما در عمل به ابزاری برای نفوذ 

و ضربه زدن به کشورهای نوظهور تبدیل شد. 
به گزارش تســنیم، محمدرضا فرزیــن در همایش تخصصی 
اقتصاد دفاع، دفاع اقتصادی و اقتصاد مقاومتی به تشــریح شاکله 
سیستم پولی و مالی جهانی پرداخت و ابزار دست بودن نهادهای 
پولی و مالی بین المللی را در اعمال سیاست های نفوذی و تحریمی 

غرب تبیین کرد.
وی با اشاره به تصمیم و هدفگذاری آمریکایی ها در دهه های 
اخیر بر توسعه اقتصاد لیبرالی در جهان به ویژه کشورهای نوظهور 
و درحال توسعه گفت: اقتصاد لیبرال جهانی به نوعی تامین کننده 
خواســته های غرب بوده و برای اجرایی سازی آن روی به تاسیس 
نهادهای بین المللی چند ملیتی آورده اند تا نفوذ و منافع خود را 

گسترش دهند.
رئیس اســبق صندوق توسعه ملی با اشاره به سیاست آمریکا 
بر قراردادن دلار به عنوان پول رسمی در جهان، ادامه داد: زمانی 
که دلار به عنوان ارز جهانی توسط آمریکا به جهان ارائه می شد 
در همان زمان عده زیادی از کارشناسان مخالف دلار بودند و اگر 
نظر این کارشناسان اعمال می شد اکنون شاهد اقتصاد بین المللی 

نسبتا کارآمدتری می بودیم.
دبیر پیشین ستاد هدفمندی یارانه ها با تاکید بر اینکه هدف 
ایجاد نهادهای بین المللی پولی و مالی برای راهبری سیاست های 
غلط و خصمانه غرب و آمریکا اســت، بیــان کرد: نمونه بارز این 
نهادهای دست نشانده آمریکا می توان به دو نهاد صندوق بین المللی 
پول و بانک جهانی اشــاره کرد که با هدف برقراری نظم پولی و 

مالی در جهان تاسیس گشته اند.
فرزین خاطرنشان کرد: آمریکا در این نهادها به نوعی تصمیم گیر 
نهایی به شمار می  آید و برای مثال در بانک جهانی آمریکا با حق 
رای بالای 17درصدی نسبت به کل اعضا به راحتی سیاست های 
نفــوذی و تحریمی خود را اعمال می کند و می توان گفت آمریکا 
در ایــن نهادها حق وتــو دارد و به وســیله آن از اعطای وام به 
کشورهایی که با سیاســت های خود همسو نیستند و دشمن او 

هستند جلوگیری می کند.
وی در ادامــه به جایگاه ســازمان تجارت جهانی در تحولات 
جهانی اشــاره کرد و گفت: سازمان تجارت جهانی در ظاهر برای 
جلوگیری از تسلط آمریکا بر تجارت  جهانی به وجود آمد اما در 
عمل ابزاری برای نفوذ و ضربه زدن به کشورهای نوظهور اعمال شد. 
معاون وزیر سابق اقتصاد اضافه کرد: آمریکا و غرب زمانی که 
مشاهده کردند کشورهای نوظهور و در حال توسعه در حال رشد 
در زمینه تجارت جهانی هستند، احساس خطر کردند و برای توقف 
آن با اعمال قوانین محدود کننده از طریق سازمان تجارت جهانی 

درصدد تضعیف رشد این کشورهای نوظهور شده اند.
فرزیــن بیان کرد: ما با ذات نهادهای بین المللی پولی و مالی 
مشکلی نداریم بلکه نقد ما به ارکان تصمیم گیر این نهادها است 
کــه از آن ها به عنوان ابزاری برای نفــوذ و تحریم های ناعادلانه 

استفاده می کنند.

رئیس  اتاق اصناف ایران:
درجقیمتکالادرواحدهایصنفی

الزامیاست

معاون وزیر سابق اقتصاد:
سازمانتجارتجهانیابزارنفوذ

آمریکادرجهاناست

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای تهران گفت: ۴0 ویلای بزرگ 
و گرانقیمت در پایین سد لتیان تخریب شده است.

محمدرضا بختیاری در گفت وگو با خبرگزاری فارس، در پاسخ به این 
سوال که برخلاف اعلام تخریب 23۰ ویلای آلاینده آب شرب در تهران 
گزارش ها حاکی از این است که این تخریب ها در حد تخریب دیوار ویلاها 
بوده و در این ویلاها ساکنان همچنان از آب شرب استفاده می کنند، گفت: 
تخریب ها دو بخش است که یک بخش آن مربوط به ویلاهایی که در بستر 
رودخانه بوده اســت مثل ویلاهای خسروآباد در پایین سد لتیان که 4۰ 
ویلای بزرگ را تخریب کرده ایم و برخی نقاط هم ویلا در بستر رودخانه 

نبوده و حیاط آن ویلا در بستر بوده که آن دیوارها نیز تخریب شده اند.
وی افزود: در این خصوص باید اذعان شود که سه نوع بستر در حریم 
رودخانه وجود دارد که شرکت آب منطقه ای تهران مسئول بستر و حریم 
کمی رودخانه است و حریم کیفی در اختیار سازمان محیط زیست است.
بختیاری ادامه داد: در خسروآباد ویلاهایی که تعداد آنها حدود 4۰ ویلا 
بوده است بسیار بزرگ و گران قیمت بوده اند و اقدام به تخریب آنها کرده ایم.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای تهران در پاسخ به این سوال که هتل 
» آریانا« در حاشیه رودخانه جاجرود علیرغم تمام هشدارها همچنان در 
حال ساخت است و آیا تخریب این هتل برعهده محیط زیست است، گفت: 
هتل آریانا در حریم کیفی رودخانه جاجرود قرار دارد و در حوزه اختیارات 
محیط زیست است هرچند شرکت آب منطقه ای تهران همواره با ساخت 
این هتل در حاشــیه رودخانه جاجرود مخالفت کرده است. ورود شرکت 

آب منطقه ای تهران به این موضوع غیرقانونی است.
پیش تر و در چهاردهم مرداد ماه بختیاری گفته بود: »تخریب ویلاها 
و رستوران های حاشیه رودخانه ها که آلاینده آب شرب هستند آغاز شده 
اســت و این اقدام در تاریخ آب تهران بی سابقه است. این اقدام که دارای 
مجوزهای قانونی از قوه قضاییه است توسط شرکت آب منطقه ای تهران 

آغاز شده و در دو هفته گذشته 23۰ ویلا تخریب شده است.«

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای تهران خبر داد
تخریب40ویلایبزرگ
درپایینسدلتیان

بر اساس مصوبه شــورای اقتصاد، در حالی شرایط 
واگذاری طرح های عمرانی دولت خارج از رقابت مشخص 

شد که در آن شائبه بروز فساد و رانت وجود دارد.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، شورای اقتصاد بنا به درخواست 
ســازمان برنامه و بودجه، اصلاح مصوبه پیشــین خود درباره 
دســتورالعمل شرایط واگذاری طرح های تملک دارایی سرمایه 
جدید، نیمه تمام، تکمیل نشــده و آماده بهره برداری به بخش 
غیر دولتی را به اســتناد قانون تنظیم بخشــی از مقررات مالی 

دولت را تصویب کرد.
بر اساس اصلاحیه جدید، کار گروه واگذاری این طرح ها به 
ریاست بالاترین مقام دستگاه مرکزی یا نماینده وی و با عضویت 
معاون وی یا رئیس دستگاه اجرایی تابعه، نماینده وزارت اقتصاد، 
نماینده ســازمان برنامه و بودجه، نماینده دادگستری، نماینده 
اتاق بازرگانی و یک کارشناس به تشخیص رئیس دستگاه مرتبط 

تشکیل می گردد.
همچنین ماده 4 مصوبه پیشین به طور کامل حذف و متن 
دیگری به عنوان شــرایط انتخاب ســرمایه گذار جایگزین آن 

خواهد شد.
بر اساس متن جدید، »برای واگذاری طرح ها خارج از فرایند 
رقابت عمومی لازم است سرمایه پذیر دلایل توجیهی را جهت 
تصویب به کارگروه واگذاری منعکس نماید. همچنین شرایط 
فراخوان محدود و حداقل تعداد سرمایه گذاران در فهرست کوتاه 

در راهنمای سازمان تبیین گردد.«
گفتنی اســت این تصمیم جدید اگر به بهانه کاهش مدت 
زمان طرح ها باشــد، شاید در نگاه اول خوب به نظر آید اما در 
ادامه امکان دارد فســاد بیشتری در پی داشته باشد. بر اساس 
دستورالعمل جدید ممکن اســت طرحی را خارج از ضوابط و 
براساس سلیقه فردی و نه توان فنی به افرادی خاص واگذار کنند.
به این ترتیب ممکن است در اثر این نوع واگذاری طرح ها، 
انحصار هم رخ دهد و از سوی دیگر تضمین هم نیست که زمان 
اجرای پروژه کم شود. بنابراین باید مسئولان سازمان برنامه در 
این رابطه شفاف ســازی کــرده و در صورت نیاز این تصمیم را 

مجددا اصلاح نمایند.

مصوبهسؤالبرانگیزشورایاقتصاد
برایحذفرقابتازطرحهایعمرانی

رئیس سندیکای صنعت برق با تأکید بر اینکه ورشکستگی 
در صنعت برق ادامه دارد گفت: اشــتباه وزارت نیرو این بود که 

تماماً بر فاینانس و سرمایه گذاری خارجی متکی بود.
بــه گزارش خبرگزاری فــارس، وی اظهار کرد: عملکرد وزارت نیرو 
در دولــت قبل خوب نبود و صنعت برق رشــد چندانــی نکرد. وزارت 
نیــرو در حال حاضر 15 هزار میلیارد تومان کســری ســرمایه گذاری 
و 3۰ هــزار میلیــارد تومان بدهــی دارد اما تنها اتفاقــی که در چهار 
 ســال گذشــته در این وزارتخانه رخ داد این بــود که ماهیت بدهی ها 

تغییر کرد.
وی افزود: نقطه ضعف وزارت نیرو این بود که نتوانست به درستی از 
ظرفیت های موجود استفاده کند، بنابراین اگر این وزارتخانه از ماده 12 
قانون رفع موانع تولید به خوبی اســتفاده می کرد از این بحران ها عبور 

می کرد و فضای کسب و کار در صنعت برق بهتر می شد.
رئیس سندیکای صنعت برق تأکید کرد: وقتی پیشنهاد دادیم شبکه 
توزیع برق اهواز توسط بخش خصوصی اصلاح شود اجازه چنین کاری 

داده نشد.
کلاهی با اشــاره به اینکه اشــتباه وزارت نیرو این بود که تماماً به 
فاینانــس و ســرمایه گذاری خارجی متکی بود گفت: قرارداد ســاخت 
نیروگاه توســط یونیت ترکیه در ایران یک اقدام اشــتباه است. یونیت 
ترکیه اصلًا نیروگاه ساز نیست که بخواهد در این سطح بزرگ در ایران 

نیروگاه احداث کند.
به گفته وی، به تازگی نیز 3۰ درصد سهام یونیت ترکیه توسط یک 

شرکت کره ای خریداری شده است.
رئیس سندیکای صنعت برق خاطرنشان کرد: شرکت ها و پیمانکاران 
فعال در صنعت برق با 2۰ تا 25 درصد ظرفیت کار می کنند و ورشکستگی 

در این صنعت ادامه دارد.

رئیس اتحادیه میوه و تره بار اســتان تهران 
ممنوعیت واردات چهار قلم محصول کشاورزی 

را شبیه جوک دانست.
حسین مهاجرانی در گفت وگو با فارس در واکنش 
به خبر ممنوعیت واردات چهار قلم محصول کشاورزی 
شامل هندوانه، خربزه، گوجه فرنگی و سیب زمینی اظهار 
کرد: اعلام ممنوعیت واردات این اقلام بیشتر به جوک 

شباهت دارد.
وی ادامــه داد: در طول تاریخ، ایران در این چهار 
قلم صادرکننده بوده است و حتی یک بار هم واردات 

نداشته ایم؛ چطور می شــود که واردات آن را ممنوع 
کرده اند؟

رئیس اتحادیه میوه و تره بار استان تهران با تأکید 
بر اینکه ایران محور اصلی صادرات خربزه به دنیاست، 
تصریح کرد: برخی کشــورها اصلًا تولید این محصول 
کشاورزی را ندارند و نیاز به واردات آن از ایران وجود 
دارد؛ واردات هندوانه هم با این هزینه های بالا و افزایش 
تولید در داخل اصلًا برای واردکننده به  صرفه نیست.

مهاجرانی با اشاره به اینکه 2۰۰ هزار تن گوجه فرنگی 
سالانه مازاد بر نیاز بازار و مصرف داخلی داریم که صادر 

می شود، اضافه کرد: چه نیازی به واردات گوجه فرنگی 
داریم که تازه واردات آن هم ممنوع شده است.

وی با بیان اینکه ســال 96 سال پرباری در حوزه 
محصولات کشــاورزی است، تصریح کرد: نیاز بازار و 
مردم تأمین می شود و مشکلی در این ارتباط نداریم و 

تدابیر لازم در این حوزه اندیشیده شده است.
رئیس اتحادیه میوه و تره بار استان تهران با تأکید بر 
اینکه تنها قیمت گیلاس تک دانه بالاست، اضافه کرد: 
قیمت این محصول هــم در روزهای آینده به تعادل 
می رســد و سایر اقلام در شرایط مناسب قیمتی قرار 

دارند و خریداران هم راضی هستند.
مهاجرانی با اشــاره به اینکه نوسان غیرطبیعی در 
قیمت بازار نداریم، تصریح کرد: تیم های بازرســی و 
تعزیرات حکومتی فعال هســتند و با هرگونه افزایش 

قیمت کاذب برخورد می کنند.
وی با بیان اینکه دولت باید نگاه ویژه ای به تولید 
ملی به ویژه در شاخه کشاورزی داشته باشد، اظهار کرد: 
دولت از باغداران و کشاورزان حمایت کند تا کشاورزان 
با انگیزه بیشتر تلاش کنند و از سوی دیگر شاهد تولید 

بیشتر در داخل باشیم.

رئیس سندیکای صنعت برق:
اتکایوزارتنیروبهخارجیها

اشتباهبود

رئیس  اتحادیه میوه و تره بار استان تهران:

خبر ممنوعیت واردات ۴ قلم محصول کشاورزی شبیه جوک است

وزیر سابق اقتصاد:

چالش های امنیتی دفاعی در توافق با FATF  دیده نشده است


